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Dolgozatom témáját tekintve, egy átfogó egyszerű elemzést végeztem, hogy alakult nagyjából 

a rendszerváltás idejétől napjainkig a konyhakertek, illetve a fűszerek termelése, alkalmazása. 

Általánosan elmondható, hogy a változás örök. Mindig is voltak trendek és mindig is lesznek. 

Az ember, ahogy fejlődik a technika/technológia és egyre több mindent elér, úgy próbálgat 

újabb és újabb dolgokat. Olykor lehetnek ballépések is, ilyenkor újra visszatérünk a 

gyökerekhez és újra kezdjük a próbálkozást. Úgy vélem ez a növények termesztésére, 

felhasználására is igaz. 

Míg 60-70 évvel ezelőtt a hűtők még csak elterjedőbe voltak, mára már olyan technikák és 

technológiák vannak a tartósításra, hogy nem probléma kontinenseken át szállítani a friss 

élelmiszer alapanyagokat. Ami, lássuk be, nem mindig jó. Sajnos sok esetben ezen utak során 

érik be a növény és mire a polcokra kerül, akkor válik fogyaszthatóvá. Valamint eltűnt a 

szezonalitás, szinte kivétel nélkül mindig, minden kapható. Ezeket az emberek is észreveszik, 

és így már nem csak az olcsó ár az, amit keresnek, hanem a minőség is. Ez pedig sokszor 

karnyújtásnyira van. 

’90 évekig nagyjából minden háztartás rendelkezett konyhakerttel és a megélhetésük nagy 

részét megtermelték, előállították. Ez a modernizáció során egyre jobban a háttérbe szorult. 

Azzal, hogy a szállítás is felgyorsult és elérte az emberiség, hogy a határok megszűnjenek, 

kinyílt a piac. Minden elérhetővé vált. Élelmiszerek tekintetében ez a minőség romlására ment, 

ezért ismét reneszánszát kezdi élni a konyhakert. Egyre többen kezednek kisebb ágyások 

gondozásába, vagy magaságyások készítésébe. De kihasználják a balkonokat, erkélyeket is. 

Egy kisebb virágládában, vagy cserépben is kiváló minőségű fűszernövényt lehet termeszteni. 

Egyre tudatosabban kezednek az emberek élni. Ismét előtérbe kerülhet a gyűjtés, természettel 

való összhang. Úgy gondolom a fejlődésre szükség van, azonban a természetre is nagy 

szükségünk van. Ezért fontos, hogy az egyik ne menjen a másik rovására, egyensúlyban kell 

kezelni mindegyiket. 


